
 مدیر پژوهش و فناوری شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
از پیشــرفت ۹۰ درصدی ساخت پیگ هوشــمند ایرانی با توان متخصصان 

داخلی بخش خصوصی خبر داد.
بــه گزارش از وزارت نفت، رضا کاظم نژاد اظهار داشــت: دســتگاه پیگ 
هوشمند به تازگی با همکاری پژوهش و فناوری شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی و بخش خصوصی ساخته شده است. تا پیش از این ناچار 
بودیم از خدمات شرکت های خارجی به منظور بررسی، تحلیل و آنالیز داخلی 
خطوط لوله وضعیت خطوط لوله استفاده کنیم، اما هم اکنون این دستگاه در 
داخل کشور طراحی شده و مراحل ساخت آن تا ۹۰ درصد پیشرفت دارد.

وی تأکید کرد: برای نخســتین بار در دنیــا از فناوری کاملًا بومی برای 
این دستگاه استفاده شده است که هزینه های پیگرانی در داخل کشور را به 
اندازه قابل توجهی کاهش خواهد داد. این پروژه تا پایان نیمه نخست امسال 
تکمیل می شود و اگر بتوانیم تشریفات امضای قرارداد را به حداقل برسانیم، 

در خطوط لوله کشور نیز قابل استفاده خواهد بود.
مدیر پژوهش و فناوری شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با 
تأکید بر اینکه سیاســت گذاری انجام شده در پژوهش و فناوری شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی، حرکت به سوی پروژه هایی با نتیجه های 
عملیاتی اســت، افزود: خوشــبختانه توانســتیم با این رویکرد نو و تشویق 
شــرکت ها، هزینه های جاری شرکت را در امر پژوهش به مقدار قابل توجهی 
کاهــش دهیم.کاظم نژاد تأکید کرد: به عهــده گرفتن هزینه اجرای پروژه ها 
توسط بخش خصوصی، بهره وری حداکثری پروژه های پژوهشی، آزاد شدن 
بخش زیادی از ظرفیت نیروها به منظور کنترل، پیگیری و تهیه گزارش ها و 

کاهش زمان اتلافی را به دنبال داشته است.
وی یکی دیگر از مباحث مهم در حوزه پژوهش و فناوری صنایع پالایشی 
را گوگردگیری از نفت کوره اعلام کرد و گفت: بیش از ۲۵ درصد نفت خام 
ورودی به پالایشگاه های کشور، به نفت کوره تبدیل می شود که عدد بسیار 
بزرگی است. با حمایت از بخش خصوصی در این زمینه اقدام های مؤثری انجام 
شــده و پایلوت دستگاه گوگردگیری از نفت کوره، در یکی از پالایشگاه های 
کشور در حال تکمیل است و تصور می کنیم تا پایان این ماه به پایان برسد 

و آماده کارهای مطالعاتی و نمونه برداری خواهد شد.
مدیر پژوهش و فناوری شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
بــه طرح آب اندود کردن فرآورده های نفتی به عنوان یکی دیگر از طرح های 
این واحد اشاره کرد و گفت: آب اندود کردن فرآورده های نفتی سبب ارتقای 
بازده احتراق می شــود. به این صورت که مقدار هیدروکربن های نســوخته، 
به مقدار قابل توجهی کاهش می یابد و از ســوی دیگر، آلایندگی احتراق به 

مقدار قابل توجهی کاهش می یابد.
کاظم نژاد تصیح کرد: پایلوت این دســتگاه نیز در حال ســاخت است و 
مطالعات آزمایشــگاهی آن انجام شــده و به دنبال آن هستیم که طرح های 

تکمیلی آن را با شــرکت های دانش بنیان به انجام برســانیم. به زودی چند 
مجموعه در این زمینه فعالیت خواهند کرد تا در آینده بتوانیم از هم افزایی 
مجموع تجربه ها و دانش های به دســت آمده استفاده کنیم و یک مجموعه 

کامل اقتصادی و بهینه در حوزه سوخت تشکیل دهیم.
کاظم نژاد با اشاره به افزایش آلودگی هوا در فصل زمستان در کلان شهرها 
و اطراف کلان شهرها تصریح کرد: امیدواریم بتوانیم تا پایان مهرماه، نخستین 

نمونه ساخته شده این دستگاه را آماده و در نیروگاه ها نصب کنیم.
وی با اشــاره به اینکه در زمینه افزایش راندمان تجهیزات پالایشــگاهی 
در حوزه تقطیر و تجهیزات تفکیک کننده حرکت های بســیار خوبی را آغاز 
کرده ایم، گفت: متأسفانه به لحاظ تهیه نرم افزار و انجام کارهای آزمایشگاهی 
در حوزه تقطیر عقب هســتیم و یکی از علل عقب ماندگی ما، اســتفاده از 
نرم افزارهــای خارجی برای طراحی برج تقطیر اســت. به همین منظور در 
واحــد پژوهــش و فناوری، کارگروه تقطیر و تفکیک را تشــکیل دادیم و با 
کارهای اساســی که صورت می گیرد، ظرف دو تا ســه سال آینده در زمینه 
طراحــی پروژه تقطیر و اجزای برج های تقطیر، می توانیم با اطمینان بالا در 
سطح کشورهای مطرح دنیا حرکت کنیم و این حرکت به صورت اساسی و 
زیرساختی طراحی شده است و دانشگاه ها و شرکت های صاحب فناوری های 

داخلی نیز در این زمینه با ما همکاری می کنند.
کاظــم نژادبیان کــرد: امیدواریم هم زمان با اقدام هــای زیربنایی علمی، 
نمونه های پایلوت و آزمایشــگاهی را مستقر کرده و نتایج به دست آمده را در 
آزمایشــگاه و پایلوت، راستی آزمایی و تســت کنیم. اگر این موضوع محقق 
شــود، در حوزه تقطیر در پالایشگاه ها، همچنین پتروشیمی و دیگر صنایع 
شــیمیایی که تعداد بسیار بالایی دارند، صرفه جویی قابل توجهی در مصرف 

انرژی و آب خواهیم داشت.
وی با اشــاره به اینکه در پالایشگاه های مختلف نفت و گاز، همچنین در 
صنعت پتروشیمی، تعداد قابل توجهی توربین با نشان و ظرفیت های مختلف 
در حال استفاده است، گفت: در واحد پژوهش و فناوری در حال جمع آوری 
آمار و اطلاعات نمونه های پرمصرف و داخلی ســازی این توربین ها، متناسب 
با دانش و فناوری روزآمد دنیا هســتیم.مدیر پژوهش و فناوری شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی از مراحل پایانی تولید مخازن نسل چهار 
)کامپوزیت( سی ان جی خبر داد و گفت: امیدواریم تا سه ماه آینده وارد تولید 
صنعتی این مخازن شــویم. مخازن نسل چهار، افزون بر مقاومت و عمر بالا، 

وزن بسیار پایینی حدود یک سوم وزن مشابه فولادی دارند.
کاظم نژاد با اشــاره به اینکه نســل چهار کیت هایی که برای دوگانه سوز 
کردن خودروها اســتفاده می شــود، در داخل کشــور طراحی و تولید شده 
اســت، افزود: به منظور توسعه صنعت ســی ان جی، به سمت استفاده از این 
سوخت پاک در خودروهای دیزل، کشتی ها، قطارها و لکوموتیوها در دستور 

کار قرار گرفته است.

پیشرفت پیشرفت ۹۰۹۰ درصدی ساخت پیگ هوشمند ایرانی درصدی ساخت پیگ هوشمند ایرانی

سود اقتصادی؛ دلیل اصرار بر 
تاسیس پتروشیمی میانکاله

ایران و عراق درصدد گسترش 
تبادلات انرژی

خاندوزی: نظر دولت درباره 
 انتخابات

 اتاق بازرگانی

 تنگی نفس مردم خراسان شمالی از 
مهمان ناخوانده

پاسخ های صریح سرمایه گذار 
پتروشیمی مازندران به پرسش های 

ریز و درشت خبرنگاران

صفحه ۲

صفحه 3

صفحه ۵ 

صفحه 6

صفحه 7

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
دوشنبه |19 تیر  1402

21 ذی الحجه 1444 
10  جولای     2023
8 صفحه | شماره 49
10 هزار تومان



دوشنبه | 19 تیر  1402| شماره 49
2023  | jul 10 |Monday

اقتصاد انرژی 2

سعید کریمی در گفت وگویی اظهارداشت: این 
پــروژه از ابتدای ســال ۱۴۰۰ در منطقه امیر آباد 
مازندران مطرح و پرونده آن در محیط زیست بررسی 
شد و مشکلات فراوان آن مشخص شد و در نهایت 
جمع بندی این شد که محیط زیست با این پرونده 
موافقت نکرد و ارزیابی زیست محیطی آنرا تایید نکرد 
و نهایتا مقرر شد در این پروژه ساخت و سازی انجام 
نشود.وی افزود: سرمایه گذار این پروژه فنس کشی 
انجام داده و بر اساس اخبار جدید شبانه در حال بتن 
ریزی در منطقه است اما از دید ما این اقدام خلاف 
قانون و بدون تایید محیط زیست است، در بررسی 
قرار گرفته مشخص شد که شروع عملیات فیزیکی 

در همان محل قبلی در حال انجام است.
وی در پاســخ به این سوال که اعلام شده پروژه 
پتروشیمی میانکاله در محلی دیگر در حال ساخت 
است گفت: گفته شده که این پروژه در کهرباران در 
۲۰ کیلومتری این سایت در حال اجراست در حالی 
که هیچ اقدام عملیاتی و اجرایی در آنجا انجام نشده 
و عملیات جدید در همان محلی که ســال گذشته 
مورد بررسی قرار گرفته و با آن مخالفت شده، انجام 
شده است. این سرمایه گذار سال گذشته نتوانست 
به اهداف خود برســد و اکنون اگر دوباره شروع به 

ساخت و ساز کرده باشد با آنها برخورد می شود.
مدیر کل دفتر ارزیابی زیســت محیطی سازمان 
حفاظت محیط زیســت افزود: به این سرمایه گذار 
اعلام شده که حق هیچ گونه عملیات اجرایی ندارد 
و با دادســتان کشور نامه نگاری لازم انجام شده تا 
جلوی این پروژه گرفته شود، پیگیری حقوقی لازم 
انجام شــده تا جلوی این پروژه گرفته شود. دلیل 
حساسیت این موضوع این است که توان اکولوژیکی 
منطقه در حد توسعه پتروشیمی در تالاب میانکاله 
نیســت اما به دلیل منفعت اقتصادی این پروژه به 

دنبال ایجاد این پتروشیمی هستند.
کریمی خاطرنشان کرد: از هیات دولت خواسته 
ایم که مصوبه واگذاری زمین تالاب میانکاله ملغی 
شود، دیدگاه دوستان سازمان بازرسی برای بررسی 
ایــن پروژه از بعد دیدگاه انرژی و نه دیدگاه محیط 

زیستی بوده است.همچنین کارشناس محیط زیست 
و عضو هیات علمی دانشگاه درباره ساخت و سازهای 
جدید در پتروشــیمی میانکاله گفت: این پروژه ها 
بیشتر از اینکه ناشی از عدم نظارت باشد ناشی نگاه 
اشتباه به توسعه و پیشرفت است، پروژه میانکاله با 
توجه حساسیت محیط زیســتی و پناهگاه حیات 
وحش بودن این منطقه در واقع پروژه ای است که 
نباید انجام شود و این اقدام بدون مجوز محیط زیست 
و تخلف است.مهدی اســماعیلی بیدهندی افزود: 
پافشاری ســرمایه گذار این پتروشیمی با استدلال 
ایجاد اشــتغال در این استان اســت. در حالی که 
مازندران رتبه ۲۱ بیکاری را در کشور دارد. در استان 
مازندران ۵۲ درصد نیروی شاغل در بخش خدمات 
و 3۰ درصد در بخش صنعت هســتند و این نشان 
دهنده پتانسیل این استان در بخش خدمات است.

اسماعیلی در واکنش به موافقت سازمان بازرسی 
با پروژه پتروشــیمی میانکاله گفت: وقتی سازمان 
محیط زیســت که متولی این حوزه است با اجرای 
این پروژه مخالف است چگونه سازمان بازرسی می 
توانــد بگویید که این پروژه ایــرادی ندارد.در ادامه 
معاون پیشگیری از وقوع جرم دادستانی کل کشور 
درباره تاسیس پتروشیمی در تالاب میانکاله گفت: 
رویکرد دســتگاه قضایی حمایت از تولید و اشتغال 
آفرینی بوده است. دادستان های ما در سراسر کشور 
از این سیاســت حمایت می کنند و به همین دلیل 
ســال قبل از تعطیلی ۲۰۰ تولیدی جلوگیری شد. 
محیط زیست در 3 مرحله با تاسیس پتروشیمی در 
تالاب میانکاله مخالفت کرده است.غلامعباس ترکی 
افزود: میانکاله پناهگاه حیات وحش است و اجرای 
این پروژه در محیط زیست اثرات منفی دارد. امروز 
با رئیس سازمان محیط زیست هم مکاتبه شد و بار 
دیگر از قوه قضاییه درخواست کرد جلوی اجرای این 
طرح گرفته شود و اراضی ملی اعاده شود که مرحله 
چهارم مخالفت محیط زیست با پتروشیمی میانکاله 
محسوب می شود. علاوه بر این مرکز پژوهش ها هم 

با اجرای این پروژه مخالفت کرده است.
معاون پیشگیری از وقوع جرم دادستانی کل کشور 

گفت: از سوی دیگر سرمایه گذار این پتروشیمی ۵۸ 
میلیون یورو از بانک توسعه صادرات وام گرفته و این 
مبلغ را برنگردانده است و از جمله ابر بدهکاران بانکی 
است، ما برای حفاظت از محیط زیست دستور قضایی 
صــادر کردیم و جلوی اجرای این طرح را گرفتیم و 
درخواست کردیم مصوبه هیات وزیران لغو شود، به 
لحاظ اجرایی و طی فرآیندهای قانونی مصوبه هیات 
وزیران و واگذاری زمین تالاب میانکاله غیر قانونی 
بوده است. ۹۰ هکتار از اراضی با کیفیت این تالاب 
در سال ۹۹ به ســرمایه گذار واگذار شده و انتظار 
ما از دولت این اســت که تصمیم مقتضی را در این 
خصوص بگیرد.نماینده بهشــهر در مجلس شورای 
اســلامی هم درباره بررسی تاسیس پتروشیمی در 
تالاب میانکاله گفت: پتروشیمی مازندران را به عنوان 
پتروشــیمی میانکاله مطرح شده که کاملا اشتباه 
است و این پروژه پتروشیمی مازندران است که در 
محدوده روستای محمود آباد در حال احداث است ، 
نام پروژه پتروشــیمی مازندران و در اراضی محمود 
آباد شهرستان بهشهر است. این پتروشیمی مصوبه 
هیات وزیران را هم دارد.غلامرضا شریعتی اندراتی 
افزود: وقتی مصوبه ای به تصویب می شود برای تمام 
دستگاه های اجرایی لازم الاجرا است. وزارت نفت و 
وزارت نیرو مجوزهای لازم را برای این پروژه صادر 
کرده اند. سازمان بازرسی کل کشور 6 ماه روی این 
پروژه کار کرده است و اعلام کرده این پروژه ایرادی 
ندارد. مردم مازندران در این پروژه ذی نفع هستند و 
نباید جلوی این پروژه گرفته شود.این نماینده مجلس 
یازدهم گفت: محیط زیست سال ۹۹ با اجرای این 
پروژه موافقت کرده اســت و معاونان این مجموعه 
این موضوع را تائید کرده اند. این مجوز را دیده ام، 
شــماره خورده و معاونان محیط زیست آن را امضا 
کرده اند. مجوز نهایی صادر شــده اما این مجوز را 
محیط زیست به ما نمی دهد. در مورخه ۱۸ / ۱۰/ 
۱۴۰۰ صورت جلسه ای شکل گرفته و محیط زیست 
قید کرده کــه تخصیص زمین، آب و خوراک برای 
این پروژه بلامانع است و مجوز اولیه صادر می شود 

اما در ادامه مجوز نهایی را صادر نکردند.

 گشــایش در تامین ماشین آلات 
معدنی

 مشــار عالی و دســتیار ویژه رئیس هیات 
عامل ایمیدرو گفت: سرمایه گذاری تنها راهکار 
مقابله با خام فروشی در حوزه معدن و صنایع 
معدنی اســت و با این روش، کاهش صادرات 
مواد خام معدنی و صادرات محصول با ارزش 

افزوده بالا محقق می شود.
به گزارش از ســازمان توســعه و نوسازی 
معــادن و صنایــع معدنی ایــران )ایمیدرو(، 
»امیــر صباغ« در گفت وگویــی افزود: حوزه 
معدن و صنایع معدنی تولید کننده مواد اولیه 
بخش های صنعتی و حوزه پایین دست است.

وی گفت: هر چه ارزش افزوده بیشــتری 
روی زنجیره به دست بیاید، تولید به محصول 
نهایی نزدیک تر می شود و از مواد خام فاصله 

می گیرد.
صباغ ادامه داد: راهکار مقابله با خام فروشی 
مقابله با تولیدکننده نیست، بلکه راهکار مقابله 
با خام فروشــی فقط از طریق سرمایه گذاری 
اســت و باید صنعتی ایجاد شود که بتواند آن 

ماده خام را مصرف کند.
دســتیار ویژه رئیس هیات عامل ایمیدرو 
گفت: از دیدگاه ما نقش سازمان های توسعه ای 
و نقش سرمایه گذاری که این سازمان ها دارند، 
توسعه زنجیره های ارزش به گونه ای است که 
بتوان همواره شاهد صادرات محصول با ارزش 

افزوده بالا نسبت به محصول خام بود.
وی اضافه کرد: البته در بسیاری از حوزه ها 
ناچار به خام فروشی هستیم، وقتی برق صنعت 
در تابســتان محدود می شود به طور طبیعی 
واحدهــای فولادی کاهش تولید دارند و آهن 
اسفنجی مازاد می شود که این مواد معدنی به 
دلیل مازاد تولید باید صادر شــود در غیر این 

صورت واحد تولیدی تعطیل می شود.
صباغ گفت: همچنین در زمســتان وقتی 
گاز صنعت قطع می شــود به عنوان نمونه در 
زنجیره فولاد، واحدهای آهن اسفنجی تعطیل 
می شوند و گندله مواد اولیه ای است که مصرف 
نخواهد شــد و به عنوان ماده خام باید صادر 
شــود؛ پس هر چه ســرمایه گذاری بیشتری 
انجام و زیرساخت بیشتری برای صنعت ایجاد 
شود، می توان شاهد کاهش صادرات ماده خام 

و صادرات محصول با ارزش افزوده بالا بود.
مشاور عالی و دســتیار ویژه رئیس هیات 
عامــل ایمیدرو اظهار داشــت: حوزه معدن و 
صنایع معدنی ســالیانه نزدیک به ۱۲ میلیارد 
دلار صادرات دارد و اگر پروژه های ســرمایه 
گذاری در دو سه سال آینده محقق شود، این 
عدد به حدود ۱۵ میلیارد دلار افزایش مخواهد 
یافت.وی خاطرنشان کرد: حوزه پتروشیمی و 
حــوزه معدن و صنایع معدنــی دو بال ارزآور 
کشــور هســتند که دولت روی منابع ارزی 
اش برای حوزه هــای صنعتی و بخش صنایع 
استراتژیک حســاب باز کرده است، پس اگر 
بخواهیم فقط بخش معدن را در نظر بگیریم 
بیان داشت:  دارد.صباغ  توجهی  قابل  ارزآوری 
به دلیل نیاز ارزی سایر بخش ها اولویت بندی 
که در بانک مرکزی و در وزارتخانه های متولی 
انجام می شود اجازه مصرف ارز حوزه معدن و 

پتروشیمی را به خودشان نمی دهند .

سود اقتصادی؛ دلیل اصرار بر تاسیس پتروشیمی میانکاله

مریم سبزواری     -  مدیرکل دفتر ارزیابی زیست محیطی سازمان حفاظت محیط زیست از ورود این سازمان به ساخت و سازهای جدید تحت عنوان 
پتروشیمی میانکاله و غیرقانونی بودن آنها خبر داد و اظهار داشت: دلیل اصرار بر تاسیس این واحد پتروشیمی، سود اقتصادی است.مختلفی را 

پای کارآورده است.

خبر 

 دادستان های ما 
در سراسر کشور 
از این سیاست 
حمایت می کنند و 
به همین دلیل سال 
قبل از تعطیلی ۲۰۰ 
تولیدی جلوگیری 
شد. محیط زیست 
در ۳ مرحله با 
تاسیس پتروشیمی 
در تالاب میانکاله 
مخالفت کرده است.
غلامعباس ترکی 
افزود: میانکاله 
پناهگاه حیات 
وحش است و 
اجرای این پروژه در 
محیط زیست اثرات 
منفی دارد.

  تخلف احتمالی در موضوع افزایش قیمت خوراک بررسی می شود
مقدمات راه انداری "پارک پروپیلن" در ایلام باید فراهم شود

 مدیرعامل شرکت پتروشیمی ایلام با اشاره به اینکه در همه شهرها "پارک پروپیلن" در حال احداث است، گفت: 
مقدمات راه انداری "پارک پروپیلن" باید در ایلام نیز فراهم شود.

 سیدغلامحسن گرشاسپی روز یکشنبه در جلسه شورای اشتغال چوار اظهار کرد: ۴۰ درصد شرکت ارغوان گستر 
متعلق به شرکت پتروشیمی است و ظرفیت آن 33۰ هزار تن است که حداکثر نیروی آن باید 33۰ نفر باشد، که در 

حال حاضر ۸۰ درصد نیروی کار این شرکت، سواد زیر دیپلم دارند.
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جواد اوجی، وزیر 
نفت ایران و حیان 
عبدالغنی، وزیر 
نفت عراق در 
حاشیه دومین 
روز از هشتمین 
سمینار بین المللی 
اوپک در حالی در 
زمینه همکاری های 
مشترک نفت و گاز 
با یکدیگر ساعت ها 
بحث و گفت وگو 
کردند که روابط 
دو کشور در حوزه 
صنعت نفت در 
سطح بالایی نسبت 
به دهه های اخیر 
قرار دارد. 

 افزایش نرخ خوراک پتروشیمی ها، 
بازار سرمایه را دچار شوک نمی کند

 عضو اتحادیــه صادرکنندگان فراورده های 
نفتی ایران در خصوص افزایش نرخ گاز خوراک 
و ســوخت صنایع، گفت: امسال دولت تصمیم 
گرفت خوراک واحدهای پتروشیمی را بر مبنای 
دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان حســاب کند، ولی 
اجازه بدهد واحدهای پتروشــیمی ارز خود را 
بــر مبنای ارز بازار مبادلــه ای 3۸ هزار تومان 
بفروشــند؛ با این وضعیت، به نظر نمی آید که 

شوکی به بازار سرمایه وارد شود.
سید حمید حسینی در خصوص افزایش نرخ 
گاز خوراک و سوخت صنایع، اظهار داشت: سال 
گذشته در هنگام تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۲، 
کمیســیون تلفیق مجلس شورای اسلامی به 
دنبال افزایش قیمت خــوراک گاز واحدهای 
پتروشیمی )حدود ۵ درصد( و دریافت عوارض 

بود.
وی افزود: با پیگیری های انجام شده، مجلس 
قبول کرد که اختیار قیمت گذاری برای خوراک 
واحدهای پتروشیمی را به دولت واگذار و خود 
در این موضوع وارد نشود و حتی نرخ عوارض 
نیز به حدود نیم درصد کاهش پیدا کرد؛ البته 
معافیت مالیاتی واحدهای پتروشیمی هم حذف 
شد که این در لایحه بودجه از سال قبل و حتی 

دو سال قبل اجرا می شد.
عضو اتحادیه صادرکننــدگان فراورده های 
نفتی ایران گفت: امسال دولت تصمیم گرفت 
خوراک واحدهای پتروشیمی را بر مبنای دلار 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان حساب کند، ولی اجازه 
بدهد واحدهای پتروشیمی ارز خود را بر مبنای 
ارز بازار مبادله ای 3۸ هزار تومان بفروشــند. با 
این وضعیت، به نظر نمی آید که شوکی به بازار 

سرمایه وارد شود.
حســینی با بیان اینکه نباید شوکی به بازار 
سرمایه و سودآوری شرکت های پتروشیمی وارد 
شود، تاکید کرد: قیمت های داخلی محصولات 
پتروشــیمی با توجه به اینکــه در بورس کالا 
اســت و نرخ پایه آن ها با دلار ۲۸ هزار و ۵۰۰ 
قیمت گذاری می شود، معمولا بر روی آنها رقابت 
صورت می گیرد و این موضوع ربطی به قیمت 

7 هزار تومانی گاز نخواهد داشت.
وی تصریــح کرد: تنها نکتــه ای که دولت 
باید در نظر بگیرد این اســت که ســودآوری 
واحدهای پتروشــیمی سال گذشــته با نرخ 
خوراک ۱7 ســنتی قابل قبول بوده، امســال 
نیز به نظر می رســد کــه همین وضعیت باید 
تکرار شود. تنها چیزی که باعث نگرانی شده، 
کاهش قیمت های فروش جهانی بوده اســت.

عضو اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفتی 
ادامه داد: با توجه به سیاست های انقباضی در 
سراسر دنیا، قیمت همه کالاها به شدت کاهش 
پیــدا کرده به طوری که قیمت متانول، اوره و 
گاز مایع کاهش یافته است. این موارد می تواند 
روی ســودآوری این واحدهای پتروشــیمی 
اثرگذار باشد و دولت می تواند در بحث سوخت 
واحدهای پتروشیمی را همراهی کند. با توجه 
به اینکه دولت مجبور است در تابستان برق و 
در زمستان گاز آن ها را قطع کند، طبق قانون 
بهبود فضای کسب و کار، دولت مکلف است به 

بازارها کمک کند تا وضعیت آن ها بهتر شود.

 پالایشگاه آبادان در پایداری شبکه برق این شهرستان مشارکت می کند
رئیس تولید و توزیع برق شرکت پالایش نفت آبادان با بیان اینکه ۱۰۰ مگاوات در ساعت برق در پالایشگاه آبادان تولید می شود، 
گفت: ۸۰ مگاوات برای مصارف واحدهای قدیمی و واحدهای جدید فاز ۲ و مناطق مسکونی و سازمانی استفاده و ۲۰ مگاوات آن 
به شــبکه سراســری اختصاص داده می شود.به گزارش به نقل از روابط عمومی شرکت پالایش نفت، غلامعلی رامی روز سه شنبه 
اظهارکرد: روند تزریق برق از پالایشگاه تا پایان پیک مصرف برق در شهریورماه ادامه خواهد داشت و مردم آبادان از مزایای آن بهره 
مند خواهند شد.وی افزود: پالایشگاه آبادان برای مصارف اماکن غیرصنعتی و صنعتی خود باید از شبکه سراسری، برق دریافت کند 
ولی شرکت طی ۲ سال اخیر در آغاز فصل گرم سال، 3۰ مگاوات در ساعت دیماند دریافتی خود را به صفر رسانده و علاوه بر این 

نیز ۲۰ مگاوات در ساعت برق تولیدی نیروگاه سه پالایشگاه آبادان را به شبکه سراسری تزریق می کند.

خبر 

ایــران و عراق در غــرب کارون دارای میدان های 
نفتی مشــترکی هســتند، در اوپک هم هــر دو از 
تولیدکننده های مهم این سازمان به شمار می روند، اما 
ایران یک ویژگی برتر در مقایســه با این کشور دارد 

و آن گاز و خدمات پیشرفته فنی و مهندسی است.
به گزارش از وزارت نفت، روابط تجاری و اقتصادی 
ایران و عراق در سال های اخیر بیش ازپیش گسترش 
یافت و دو کشــور افزون بر حوزه های سیاسی، روابط 
اقتصادی خود را نیز توسعه دادند. صادرات گاز ایران 
به عراق از ســال ۱3۹۵ آغاز شده است، اما مسئولان 
دو کشــور معتقدند آن ها از ظرفیت های بالایی برای 
توسعه همکاری ها در بخش انرژی برخوردارند. از این 
رو در حاشیه هشــتمین سمینار بین المللی سازمان 
کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( در وین وزیران نفت 
ایران و عراق برای پیشبرد پروژه های نفتی مشترک به 
تبادل نظر و گفت وگو پرداختند.جواد اوجی، وزیر نفت 
ایران و حیان عبدالغنی، وزیر نفت عراق در حاشــیه 
دومین روز از هشــتمین سمینار بین المللی اوپک در 
حالی در زمینه همکاری های مشــترک نفت و گاز با 
یکدیگر ساعت ها بحث و گفت وگو کردند که روابط دو 
کشور در حوزه صنعت نفت در سطح بالایی نسبت به 
دهه های اخیر قرار دارد. سرمایه گذاری های مشترک و 
توسعه میدان های مشترک نفتی، صادرات خدمات فنی 
و مهندسی ایران به عراق و اجرای پروژه های مشترک 
از دیگر محورهای گفت وگوی اوجی و عبدالغنی بود.

ایران دو قرارداد گازی با عراق دارد. نخست بغداد 
که در سال ۱3۹۲ و دیگری بصره که در تیرماه ۱3۹۴ 
امضا شــد. قرارداد 6 ساله صادرات گاز به بصره سال 
۱3۹۴ با هدف ارســال حداکثــر روزانه 3۵ میلیون 
مترمکعب گاز به این منطقه امضا شد. بر اساس این 
قرارداد، ایران در فصل ســرد سال روزانه ۲۰ میلیون 
مترمکعــب و در فصل گرم نیز روزانــه 3۵ میلیون 
مترمکعب گاز به این منطقه ارســال می کند. قرارداد 
نهایی صادرات گاز ایران به نیروگاه بغداد با خط لوله 
نخست )ایلام( هم ســال ۱3۹۲ امضا شد که هر دو 
قرارداد اجرایی است و این کشور از مشتریان گاز ایران 
به شــمار می آید.موضوع پایان قرارداد صادرات گاز به 
عراق در ماه های اخیر چند بار ازسوی مسئولان وزارت 
نفت تکذیب شده است. چندی پیش نیز محمدرضا 

جولایی، مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران در 
جریان ســفر گروهی از وزارت برق عراق به ایران، از 
افزایش صادرات گاز به این کشور خبر داد.سخنگوی 
وزارت برق عراق نیز اواسط مهرماه پارسال اعلام کرد 
کشورش هیچ بدهی گازی به ایران ندارد و قرار است 
هیئتی از عراق به ایران سفر و درباره افزایش صادرات 
گاز به این کشــور با مسئولان ایرانی رایزنی کند. به 
 گفتــه وی، عراق روزانه ۲۰ میلیون مترمکعب گاز از 
ایران وارد می کند و این کشور به گاز بیشتری نیاز دارد، 
از این رو مذاکرات و دیدارها و ســفرهای دوره ای در 
سطوح بالا به منظور افزایش واردات گاز با طرف ایرانی 
در حال انجام است.مجید چگنی، معاون وزیر نفت در 
امور گاز چندی پیش با اشاره به تسویه بدهی گازی 
عــراق به ایران گفت: وزارت برق عراق همه مطالبات 
گازی ما را پرداخت کــرده و این بدهی اکنون صفر 
 TBI است، اما گاه مشکلاتی برای انتقال وجه از بانک
عراق به ایران به وجود می آید.در ســال ۱۴۰۱ حدود 
۱7 میلیارد مترمکعب گاز از ایران صادر شــده است 
که به طور میانگین روزانه ۲۰ میلیون مترمکعب گاز 
به عراق صادر شده اســت و اکنون نیز روزانه حدود 
3۵ میلیون مترمکعب صادر می شود. ۱.6 میلیارد دلار 
طلــب معوق ایران از عراق بابت صادرات گاز به عراق 
که به ایران پرداخت نشده بود در این دولت دریافت 
شــد و جالب آنکه در دولت سیزدهم بابت صادرات 
گاز بــه عراق هرماه به صورت جاری پول گاز دریافت 
می شود. در سال ۱۴۰۱ در حوزه صادرات گاز به عراق 
شاهد رشد حجمی ۴3 درصدی بوده ایم و برای تداوم 
صادرات نیز مذاکراتی را در دستور کار داریم.بر اساس 
توافق دو طرف، دو قرارداد گازی میان دو کشور پس 
از طی مراحل کارشناســی تا پنج سال آینده تمدید 
خواهد شد. اوجی اردیبهشت ماه امسال پس از دیدار 
با زیادعلی فاضل، وزیر برق عراق، در جمع خبرنگاران 
با اشاره به امضای تفاهم نامه همکاری های ایران و عراق 
در حوزه نفت، گاز و پتروشــیمی اظهار کرد: ایران به 
لحاظ سرمایه انسانی و ظرفیت های فنی و مهندسی 
جایگاه بالایی دارد، از این رو بر اســاس تفاهم نامه ای 
که با طرف عراقی امضا شد، در زمینه تبادل اطلاعات، 
اکتشاف و توسعه میدان های مشترک نفتی در قالب 
یکپارچه سازی توسعه این میدان ها با عراق همکاری 

خواهیم داشت.هم اکنون همکاری های ایران و عراق 
در بخش انرژی با وجود تحریم های یک جانبه آمریکا 
در حال اجراســت، به طوری که دو کشور، پنج پروژه 

بزرگ در بخش انرژی در حال اجرا یا مذاکره دارند.
به گفته ســخنگوی اتحادیه صادرکنندگان نفت، 
گاز و پتروشیمی ایران سوآپ نفت کرکوک آغاز شده 
اســت که نتیجه همکاری با وزارت نفت عراق است، 
همسو با این اقدام روزانه حدود ۸۰ کامیون نفت خام 
بــه ایران می آید، همچنین مذاکره برای صادرات گاز 
از ایران برای صنایع عراق آغاز شده که طرف مذاکره 
شرکت گاز عراق است. وانگهی مذاکره برای همکاری 
در زمینه گاز مایع )ال پی جی( آغاز شده است. عراقی ها 
علاقــه دارند از تجربیات ایران در زمینه گاز مایع چه 
در زمینه خودرو و چه مجتمع های بزرگ مســکونی 
استفاده کنند.سیاست قطعی جمهوری اسلامی ایران 
گســترش همکاری ها با کشورهای همسایه و راهبرد 
محوری وزارت نفت، همکاری با دیگر کشورها در حوزه 
انرژی است، ایران منابع و ذخایر گازی خوبی در خلیج 
فارس دارد که می تواند با یک همکاری سازنده و رو به 
جلو و با یک فرمول برد - برد کارهای خوبی انجام دهد.

ایران هم اکنون با ۱۸ کشور پیرامونی خود قرارداد 
صادرات خدمات فنی - مهندسی دارد، در این میان 
سهم کشور عراق به واسطه پیوندهای عمیق مذهبی، 
اجتماعی و سیاسی در مقایسه با دیگر کشورها بسیار 
بیشتر است. به گفته دبیرکل اتاق بازرگانی مشترک 
ایران و عراق تحقق ۵ میلیارد دلار از طریق صادرات 
خدمات فنی و مهندســی به عراق کاملًا فراهم است. 
پارســال قرارداد ۴ میلیارد دلاری در حوزه صادرات 
خدمات فنی و مهندسی با کشور عراق بسته شد و با 
این قرارداد بخشی از کسری صادرات به عراق جبران 
می شود.به گفته رئیس گروه دوستی پارلمانی ایران و 
عراق امکان صدور خدمات فنی و مهندســی ایران به 
عراق تنها در حوزه انرژی و توسعه میدان های نفتی تا 
سقف ۵۰ میلیارد دلار در سال وجود دارد، در همین 
زمینه محســن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران اواخر پارسال از آمادگی ایران برای صدور 
خدمات فنی و مهندسی به عراق در حوزه بالادستی 
و پایین دســتی خبر داد و گفت: ایران مایل است از 
مشارکت عراق در توسعه صنعت نفت و گاز بهره گیرد.

ایران و عراق درصدد گسترش تبادلات انرژی
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ســید احسان خاندوزی« روز سه شنبه در نشست 
خبری خود با خبرنگاران درباره مولد سازی دارایی های 
دولــت گفت: بیش از ۲ هزار فقره از اموال مازاد دولت 
شناسایی شده که از این تعداد بیش از یک هزار مورد 

مصوب شد تا مولد سازی شود.
خاندوزی گفت: مولدســازی از تاکیدات در بودجه 
سال های اخیر بوده و ردیف اعداد و ارقام در نظر گرفته 
شــده بود اما به خاطر برخی موانع و مقاومت در برخی 

دستگاه ها، ارقام عملکرد پایین بوده است.
وی ادامه داد: برای برداشــتن این موانع مصوبه ای 
از سوی شورای عالی هماهنگی اقتصادی صادر شد و 
در یکی دو ماه شروع بکار هیات عالی این شورا بیشتر 
وقت هیأت به تصویب موارد اختصاص داشت و بیش 
از ۲ هزار ملک دولتی در این ایام به عنوان اموال مازاد 
دستگاه ها شناســایی وبیش از یک هزار و ۴3۹ ملک 
دولتی به تصویب رســیده و وارد فرایند ارزش افزایی و 

سپس مولدسازی شده است.
سخنگوی دولت از رونمایی تالار اختصاصی در بورس 
کالای ایران در آینده نزدیک خبر داد و گفت: فعالان 
اقتصادی، عموم مردم و کارشناســان به صورت برخط 
وضعیت اموال مازاد دولت را رصد می کنند. به عنوان 
نمونه وزارت اقتصاد مولدسازی را از خود شروع کرده و 
یک مجموعه رفاهی در طرقبه را به هیات مولدسازی 
معرفی کردیم و در دستورکار است. هم چنین مازاد بودن 
یک زمین ۲۲ هکتاری در داخل شهر تهران متعلق به 
بانک سپه به تصویب رسید و در دستورکار است و برای 

طرح تامین مسکن به عرضه مسکن کمک می کند.

خاندوزی در مشروح این نشست درباره رشد تولید 
و فروش شــرکت های بزرگ بورسی کشور در دوماهه 
ابتدایی امســال نسبت به ماه مشــابه سال گذشته را 
بیش از ۱۰ درصد رشد اعلام کرد و گفت: این آمار از 
سال ۹7 تا امروز جهشی در تولید و فروش شرکت های 

بزرگ بورسی است.
سخنگوی اقتصادی دولت درباره کنترل نرخ تورم 
هم گفت: با اعلام مرکز آمار برای اولین بار تورم نقطه 
به نقطه مصرف کننده در خرداد ماه امسال ۱۲ درصد در 
مقایسه با ماه قبل کاهش داشته که این ناشی از خروج از 
دوره افزایش قیمت پس از اصلاح ارز ترجیحی و افزایش 
قیمت مواد غذایی و تورم ناشی از جنگ اوکراین است. 
وی اظهار داشــت  این به معنــای تایید وضعیت 
تورمی از ســوی دولت و هم چنین به معنای کاهش 
فشارهای تورمی نیست زیرا مسأله مهار تورم با دستور 
رییس جمهور، به عنوان دستور شماره یک اقتصاد کلان 
دولت مطرح است و این حاکی از روند کنترل تورم است.

سخنگوی اقتصادی دولت اضافه کرد: بخشی از این 
روند کاهش مستمر به عنوان کنترل موتورهای خلق 

تورم از جمله مسایل پولی و نقدینگی است.
خاندوزی ادامه داد: رشــد نقدینگی در سه ماه اول 
امسال 3.۹ درصد اعلام شد که این عدد در سال گذشته 
۵.۹ بوده است و این روند حاکی از کنترل دولت بر رشد 

نقدینگی است.
ســخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به سوال ایرنا 
که با توجه به حاشیه پیش آمده درباره انتخابات اتاق 
ایران و تایید نشدن صلاحیت سلاح ورزی، نظر دولت 

در خصوص این انتخابات چیست، گفت: تقویت رابطه 
و تعامل مثبت میان دولت و اتاق های سه گانه بازرگانی، 
اصناف و تعاون جزو موارد قطعی در راهبرد اقتصادی 
دولت بوده اســت که تا امروز هم پیگیری می شده و 
همچنان تــا پایان دولت در دســتور کار خواهد بود. 
مشخصاً در مورد انتخابات اخیر، نظر دولت همان نظر 

دستگاه های نظارتی است.
خاندوزی درباره کاهش شدید رشد نقدینگی در 3 
ماهه اول سال ۱۴۰۲، اظهار کرد: موتورهای تورم زای 
کشور از جمله رشد نقدینگی از سوی دولت کنترل شده 

اندو این اقدام، کاهش تورم را رقم زده است.
وی ادامه داد: رشد نقدینگی در سه ماهه سال ۱۴۰۱ 
معادل ۵.6 درصد، سه ماهه سال ۱۴۰۰ هم 6.6 درصد 
و سه ماهه سال ۱3۹۹ نیز 7.۵ درصد بوده و پایبندی 
دولــت به برنامه کنترل نقدینگی منجر به تداوم روند 

کاهش تورم شده است.
خاندوزی در ادامه درباره حاشیه های انتخابات اتاق 
بازرگانی ایران این را هم گفت که تقویت رابطه و تعامل 
مثبــت دولت با اتاق های بازرگانی، تعاون و اصناف در 
راهبرد دولت بوده و پیگیری شده و می شود اما درباره 
انتخابــات اخیر اتاق بازرگانی نیــز نظر ما همان نظر 

دستگاه های نظارتی است.
ســخنگوی اقتصادی دولت در ادامه نشست درباره 
کاهش مجموع خاموشــی ها در سال جاری گفت: در 
حوزه کارگاههای صنعتی کوچک و متوســط که ۹۰ 
درصد مشترکان صنعتی کشور را شامل می شوند تلاش 

وزارت نیرو اعمال نکردن محدودیت است.

خاندوزی 
خاطرنشان کرد: 
به قاطع می توان 
گفت که ما هیچ 
اقتصاد مترقی 
و پیشرفته ای را 
سراغ نداریم که 
توانسته باشد به 
پیشرفت اقتصادی 
و انضباط حقوقی و 
اقتصادی و هدایت 
جریان منابع به 
سمت تولید برسد 
و موفق شود مگر 
اینکه مسئله اسناد 
رسمی در آن 
حاکمیت پیدا کرده 
نه اسناد عادی 
غیررسمی. 

مونا هادی    -         سخنگوی اقتصادی دولت از شناسایی بیش از ۲ هزار فقره از اموال مازاد دولت خبر داد و در خصوص انتخاب پرحاشیه رئیس 
اتاق بازرگانی گفت: درباره انتخابات اخیر این اتاق، نظر دولت همان نظر دستگاه های نظارتی است.

 خاندوزی: نظر دولت درباره انتخابات
 اتاق بازرگانی 

 حدود ۱۵ میلیارد تومان اعتبار سفر 
رییس جمهور به دانشگاه بجنورد جذب شد

 رییس دانشــگاه بجنورد گفت: تاکنون ۱۴ 
میلیارد و ۹۰۴ میلیون تومان از محل اعتبارات 
ســفر رییس جمهور بــرای تکمیل طرح های 
آموزشی، ورزشی و رفاهی در این مرکز آموزش 

عالی جذب شد.
محمد شــیخ زاده اظهار کرد: ۱۴۰ میلیارد 
تومــان اعتبار از محل ســفر رییس جمهور به 
خراســان شمالی در دوم تیرماه سالجاری برای 
دانشگاه بجنورد مصوب شده بود که حدود ۱۵ 

میلیارد آن جذب شد.
وی تصریح کرد: این میزان اعتبار اختصاص 
یافته برای تکمیل دانشکده فنی و مهندسی، علوم 
پایه و دانشکده پتروشیمی، آزمایشگاه، استخر و 
تکمیل سایر طرح های نیمه تمام هزینه می شود.

به گفته رییس دانشــگاه بجنوردغ تنها ۱۰ 
درصد از این منابع جذب شده است و اعتبار ابلاغ 

شده باید تا خرداد ۱۴۰3 جذب شود.
وی افــزود: برای تکمیل دانشــکده فنی و 
مهندسی پتروشــیمی و علوم پایه 7۵ میلیارد 
تومان اعتبار مصوب شــده بــود که در مرحله 
نخست هفت میلیارد و ۲3۴ میلیون تومان آن 
جذب شده است.شــیخ زاده خاطرنشان کرد: 
همچنین از محل سفر رییس جمهور به استان 
۲۰ میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل و تجیهز 
مراکز نــوآوری دانش بنیان دانشــگاه بجنورد 
اختصــاص یافت که از این میزان نیز تاکنون ۲ 

میلیارد تومان اعتبار جذب شده است.
وی گفت: تکمیل استخر این دانشگاه نیز 3۵ 
میلیارد تومان اعتبار مصوب شد که از این میزان 
۱۵ میلیارد تومان از محل اعتبارات سازمان برنامه 
و بودجه، ۱۵ میلیارد تومان نیز مربوط به وزارت 
علوم، تحققیات و آموزش و پنج میلیارد ریال نیز 
سهم وزارت نفت است که تاکنون تنها از محل 
اعتبارات برنامه و بودجه کشور پنج میلیارد و 67۰ 

میلیون ریال اعتبار جذب شده است.
رییس دانشــگاه بجنورد اظهــار کرد: قول 
تخصیــص اعتبــارات وزارت نفــت در بخش 
مسوولیت های اجتماعی نیز داده شده است و 
به زودی ۲ میلیارد تومان اعتبار دیگر را نیز واریز 
کند.وی افزود: همچنین ۱۰ میلیارد تومان اعتبار 
نیز برای تجهیز آزمایشگاه های دانشگاه استان از 

محل وزارتخانه نفت ابلاغ شد.
شــیخ زاده نیاز دانشــگاه بجنورد در زمینه 
خوابــگاه متاهلــی را 3۰۰ واحــد دانســت و 
خاطرنشــان کرد: برای این مرکز آموزش عالی 
ساخت 3۰ واحد متاهلی با زیر بنای 3۰ تا ۵۰ 
متری در نظر گرفته شــده است که تاکنون در 

این زمینه اقدامی انجام نشده است.
وی عنوان کرد: دانشکده کشاورزی شیروان 
نیز به دانشگاه بجنورد الحاق شده است که این 
مرکز آموزش عالی نیز از محل سفر ۱۰ میلیارد 
تومان اعتبار داشت و تاکنون یک میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون تومان اعتبار جذب شده است.در سفر 
دوم تیرماه ســالجاری هیات دولت به خراسان 
شمالی ۱۲ هزار و 7۰۰ میلیارد تومان اعتبار به 
استان اختصاص داده شد که از این میزان بیش 
از 3۰۰ میلیارد تومــان به مراکز آموزش عالی 
ابلاغ شده است.دانشگاه بجنورد، یکسال پس از 
تاسیس استان خراسان شمالی در سال ۱3۸۴ با 
پذیرش دانشجو در ۲ رشته کارشناسی پا گرفت 
که اکنون شمار رشته های آن به ۵3 رشته در 

مقاطع مختلف رسیده است.

 افزایش ۴۳ درصدی ظرفیت تولید صنعت پتروشیمی در پایان برنامه هفتم توسعه
 ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی کشور بر اساس لایحه برنامه هفتم توسعه از سالانه ۹۲ میلیون تن کنونی به ۱3۱.۵ 

میلیون تن در پایان این برنامه می رسد.
به گزارش از وزارت نفت، توســعه صنعت پتروشیمی کشور با هدف متنوع سازی سبد محصولات، تکمیل زنجیره ارزش و 
جلوگیری از خام فروشی افزون  بر اینکه نقش تعیین کننده ای در اقتصاد ایران دارد، می تواند سبب ارتقای جایگاه ایران در بازارهای 
منطقه ای و جهانی شود. دولت سیزدهم نیز همسو با این اهداف، روند توسعه این صنعت را به منظور توسعه صنایع تکمیلی، 

خودکفایی در تولید محصولات نهایی، ایجاد ارزش افزوده و درآمدزایی بالاتر هدف گذاری کرده است.
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5 سرمایه 

  نرخ دستوری و تثبیتی منجر به شکست است
 رئیس کارگروه متانول ایران در نشست خبری کارگروه متانول گفت: نرخ دستوری و تثبیتی منجر به شکست است.

 نشست خبری کارگروه متانول ایران امروز )دوشنبه، ۴/۱۲/ ۱۴۰۲( با حضور مدیران عامل شرکت های پتروشیمی تولیدکننده 
متانول و جمعی از اصحاب رسانه برگزار شد.

در این نشست، متین دیداری، رئیس کارگروه متانول ایران، با اشاره به افزایش نرخ گاز و زیان تولیدکنندگان متانول در سال 
۱۴۰۰، گفت: فرمول نرخ خوراک گاز در ایران متناسب و طبیعی نیست. تلاش کردیم این فرمول عوض و از حالت تک نرخی 

خارج شود.

خاندوزی می گوید که مدیریت مصرف برای صنایع 
بزرگ با تناوب پیش بینی پذیر به صورت یک نیم روز 
در هفته صورت گرفته که در مجموع تامین برق صنایع 
در این مدت نســبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۰ 

درصد افزایش یافته است.
ســخنگوی اقتصادی دولت درباره شاخص مدیران 
خرید صنعت در اردیبهشت امسال که به عدد 66.۹6 
رســید توضیح داد که این شــاخص از مقــدار تولید، 
میزان سفارشات جدید، سرعت تحویل سفارش، میزان 
استخدام ، صادرات و فروش محصولات و انتظارات تولید 
در ماه آینده تشکیل شده و زیر شاخص مقدار تولید با 
ثبت عدد 73.7۸ بیشــترین مقدار از ابتدای تولید این 

شاخص تاکنون را به خود اختصاص داد.
خاندوزی در عین حال میزان سفارشات جدید را با 
عدد 7۰.۰۹ درصد به عنوان بیشترین مقدار از ابتدای 

تولید این شاخص تاکنون اعلام کرده است.
ســخنگوی اقتصادی دولت در خصوص شامخ کل 
اقتصاد گفت که با ثبت عدد ۵7.3۰ بیشترین مقدار از 
زمان ارائه گزارش این شاخص برای کل اقتصاد یعنی ۴۴ 
ماه اخیر در اردیبهشت ماه رکود زده شد و این شاخص 
از زیر شاخص های، شاخص میزان فعالیت های کسب و 
کار  و شاخص میزان سفارشات جدید وشاخص موجودی 
مواد اولیه و شاخص انتظارات ماه آینده تشکیل می شود.

به گفته خاندوزی اعداد ثبت شده برای اردیبهشت 
۱۴۰۲ بالاترین ارقام از ابتدای تولید این شاخص گزارش 
شده است البته ۲ شاخص شامخ مدیران صنعت  و مدیران 
اقتصاد هر دو از ثبت رکورد کم سابقه ای را در اردیبهشت 

امسال نشان می دهد.
وزیر اقتصاد درباره مساله بازار سرمایه گفت: که این 
مســاله برای رییس جمهور مهم است و دولت ۲ بسته 
از حمایت سرمایه را مصوب کرد که این موضوع باعث 
بازگشت اعتماد به بازار سرمایه شد و دولت در این راستا 

بسیار جدی است.
سخنگوی دولت درباره اینکه ایا تفکیک حساب های 
تجاری و غیر تجاری صورت گرفته است؟ گفت: تصمیم 
جدیدی در تفکیک حساب تجاری و غیر تجاری گرفته 

نشده است.
خاندوزی درباره تأمین مالی طرح ها از سوی دولت 

توضیح داد که از ابتدای امسال تا ۱۰ تیرماه پرداخت های 
عمرانی دولت نسبت به ۱۰۰ روز نخست ۱۴۰۱ رشد 
۸۰ درصدی داشته است.وی به عنوان نمونه در حوزه 
آب به طرح آبرســانی شرق کرمان پس از ۱۲ سال که 
چندی پیش با حضور رییس جمهور افتتاح شد اشاره 
کرد و گفت که این طرح معطل مانده محسوب می شد 
ودر حوزه برق هم با توجه به بالا بودن ناترازی برق در 
کشور با مدیریت وزارت نیرو، کمترین میزان خاموشی 

در بخش خانگی را داشته ایم.
سخنگوی دولت این را هم گفت که در بخش صنایع 
هم دچار تنگناهایی هستند اما برق اختصاص یافته حدود 
۲۰ درصد افزایش یافته است و در بخش صنایع کوچک 
و متوسط هم تلاش می شود تا هیچ گونه محدودیتی 
اعمال نشــود و فقط برای صنایع بزرگ بوده آن هم در 
حد ۱۲ ساعت یا نیم روز در هفته است تا دوران ناترازی 

برق را پشت سر بگذاریم.
خاندوزی دربــاره مزیت های قانون ثبت رســمی 
معاملات اموال غیرمنقول گفت: در ابتدا تقدیر می کنم 
از نکته راهبردی که رهبر انقلاب در موضوع اعتبارزدایی 
از اسناد عادی مطرح کردند و یکی از چالش های مزمنی 
که سال های سال گریبان نظام حقوقی و نظام اقتصادی 
کشور را گرفته بود را، گره گشایی فرمودند. امیدواریم 
بعد از فرمایش ایشان دستگاه های ذیربط در ترتیبات 
قانونی و ابلاغی و اجرایی تلاش کنند با سرعت بیشتری 

این عقب افتادگی را جبران کنیم.
وی افــزود: اساســا منافع این دســتور و موضوع 
هیچ اختصاصــی به حوزه مالیاتــی ندارد گرچه من به 
عنوان شــان وزیر اقتصاد و دارایی در ماه های گذشته 
خواســتار این موضوع شده بودم که بزرگواران مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به حل این معضل کمک کنند.

سخنگوی اقتصادی دولت بیان کرد: اما بخش های 
دیگری از جمله حوزه سیاستگذاری و حکمرانی املاک 
و مســتغلات در کشور و بخش زیادی از مفاسدی که 
ناشــی از خرید و فروش های قولنامه ای، غیررسمی و 
زمین خواری و عدم شفافیت نظام مالکیتی و بهره برداری 
در حوزه زمین های کشــور که خــود را در دل ضعف 
حکمرانی ریال و رصدی که باید از ســمت مقام پولی 
کشور در گردش وجوه اقتصادی شکل بگیرد و همچنین 
پرونده های بسیار زیادی که در قوه قضاییه هر سال بابت 
جعل و کلاهبرداری در حوزه املاک و مستقلات صورت 
می گیرد و زمین ها و ساختمان هایی که به افراد متعددی 
فروخته می شود نشان می دهد یا فرد مالک نیست و امثال 
آن، همه اینها منافعی است که ناشی از اعتبارزدایی از 

اسناد عادی است.
خاندوزی خاطرنشان کرد: به قاطع می توان گفت که 
ما هیچ اقتصاد مترقی و پیشرفته ای را سراغ نداریم که 
توانسته باشد به پیشرفت اقتصادی و انضباط حقوقی و 
اقتصادی و هدایت جریان منابع به سمت تولید برسد 
و موفق شــود مگر اینکه مســئله اسناد رسمی در آن 

حاکمیت پیدا کرده نه اسناد عادی غیررسمی. 
وی عنوان کرد: مواردی را که عنوان کردم سرفصل 
و عناویــن کوتاهی از مجموعه فوایدی اســت که بر 
این دســتور حاکم اســت و امیدواریم مســاله ثبت و 
یکپارچگی سازی اطلاعات مربوط به اسناد و مستغلات 
که آنهم جزو مســائلی است که در دولت های گذشته، 
دهه ها در این موضوع سخن گفته شده، سامانه ها ایجاد 
شده اما هیچ وقت به شکل کامل و تکمیل اتفاق نیفتاده 
است ناشی از اینکه بسیاری از مالکین اراضی و املاک 
و مستغلات کشور قابل شناسایی نیستند حتما مورد 
اهتمام و استقبال و اقدام عملی دولت قرار خواهد گرفت.

 ۴ بانک به ســامانه توثیق هوشمند متصل شدند/ 
۱۱۲۰ نفــر از توثیــق اوراق بهادار خــود نزد بانک ها 

استفاده کردند
وی درباره اینکه تعداد تســهیلات پرداخت شده از 
طریق سامانه توثیق هوشــمند اوراق بهادار گفت: در 

موضوع سامانه توثیق یا ستاره، ۱3 بانک کشور درخواست 
داده اند که بتوانند در خدمات ســامانه توثیق هوشمند 
استفاده کنند و مردم بتوانند وثیقه هایشان را به شکل 
برخط و بدون اینکه نیازمند این باشد که تضامین جدید 
ببرند و ضامن جدید معرفی کنند از همین وثیقه های 
موجود خودشان اعم از سهامی و بیمه نامه استفاده کنند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: از این تعداد، 
۴ بانک به ســامانه توثیق هوشــمند متصل هستند و 
دسترســی دارند؛ بانک های ملی، قرض الحسنه مهر، 
صادرات، قرض الحســنه رســالت از جمله این بانک ها 

هستند.
خاندوزی بیان کرد: براســاس اطلاعاتی که به من 
رســیده بیش از هــزار و ۱۲۰ نفر تا روز گذشــته از 
توثیق اوراق بهادار خودشــان، سهامشان را نزد بانک ها 
استفاده کردند. 3۱ میلیون ورقه سهم در این سامانه به 
عنــوان وثیقه های مردم برای اینکه بتوانند از اعتبارات 
و تســهیلات استفاده کنند در این سامانه ثبت و درج 

شده است.
وی خاطرنشــان کرد: اما اصرار و پافشــاری ما این 
است که ۹ بانک دیگری که خودشان متقاضی بوده اند 
اما تاکنون سامانه شــان به شکل رسمی متصل نشده 
به زودی بتوانند متصل شوند و این خدمت فراگیر شود 
و حتما به ســهولت حوزه بازار سرمایه و هم تسهیلات 

بانکی کشور کمک می کند.
سخنگوی اقتصادی دولت به دغدغه فضای رسانه ای 
کشور در برخورداری عده ای خاص از رانت اطلاعاتی و 
خرید و فروش سهام ناظر به مصوبه خوراک پتروشیمی 
ها گفت: وزیر نفت جلساتی را در این حوزه برگزار کرده 
و اطلاع رسانی در جلسات تخصصی صورت گرفته است. 
ریز معاملات ۱7 و ۱۸ اردیبهشت امسال در حال تحلیل 
و صحت سنجی است که در صور محرز شدن برخورد 
بدون مماشات صورت گیرد. خاندوزی گفت که سیاست 
دولت این است که از هر اقدامی که به این اعتماد خدشه 
وارد کند پرهیز کند و هر کسی در هر جایگاهی اگر قرار 
باشد به این اعتماد لطمه بزند با او برخورد خواهد شد.

سخنگوی اقتصادی دولت در بخش دیگری درباره 
فرمول قیمت گذاری خوراک در کمیسیون اقتصادی 
دولت گفت: پیشــنهادی از طرف وزارت اقتصاد برای 
فرمول قیمت گذاری خوراک در کمیسیون اقتصادی 
دولت مطرح شــده و پــس از ارائه در صحن دولت در 
باره آن تصمیم گیری می شود. هرچند با توجه به اینکه 
بخش هایی از دولت همچنان اصرار دارند که فرمول به 
جای نرخ ثابت مثل ســنوات سابق در دستور کار قرار 
گیرد تا با نوسانات شاهد انعطاف پذیری این بخش باشیم.

خاندوزی درباره انتشار دیرهنگام مصوبه دولت گفت: 
پیشنهاد افزایش نرخ خوراک پتروشیمی ها که بنا بود با 
محوریت سازمان برنامه و وزارت اقتصاد و نفت و دیگر 
نهادها صورت بگیرد پیش از این یک بار در 6 اردیبهشت 
 ودیگری در ۱7 اردیبهشت مورد بررسی قرار گرفت که 
نهایی شدن این پیشــنهاد موکول به بررسی و ارسال 
جزئیات و تبعات این تصمیم از ســوی دســتگاه ها به 
دولت شد.وی این را هم گفت در آن ایام سازمان برنامه 
مشغول نهایی کردن لایحه برنامه هفتم بود و این منظر 
به تأخیر افتاد   و ۲۸ خرداد نظر رسمی سازمان برنامه 
که جمع بندی نظر سایر دستگاه ها بود به دولت ارسال 
و ۲۹ خرداد معاول اول رئیس جمهوری به عنوان مصوبه 

دولت ابلاغ کرد.
سخنگوی اقتصادی دولت در خصوص برنامه هفتم 
توســعه و رد چند پیشــنهاد دولت برای رفع ناترازی 
صندوق های بازنشستگی از سوی مجلس توضیح داد که 
ناترازی صندوق ها به یکی از مسائل مزمن تبدیل شده 
است که در دهه آتی عوارض بیشتری را در کشور بروز 
خواهد داد که حتماً باید چاره اندیشی شود.بر این اساس 
دولت در لایحه بودجه سال جاری نیز برخی از موارد را 
برای اصلاح ناترازی صندوق های بازنشستگی لحاظ کرد.

 عزم دولت در اتمام طرح های نیمه 
تمام جدی است

استاندار مرکزی گفت: عزم دولت سیزدهم 
در اتمام طرح های نیمه تمام جدی است.

 »فرزاد مخلص الائمه« در جمع بازنشستگان 
و کارکنان شرکت پتروشیمی شازند، افزود: ۸۰ 
هزار طرح نیمه تمام باقی مانده از ســال های 
گذشته در سطح کشور وجود دارد که بخشی 

از این طرح ها در این استان قرار دارند.
وی ادامــه داد: اتمام ایــن طرح ها نیازمند 
اختصاص بودجه 3۰ ســال کشور به آنها بوده 
و عزم دولت ســیزدهم برای پایان این طرح ها 

جدی است.
استاندار مرکزی با یادآوری جذب 3۲ هزار 
میلیارد ریــال اعتبار عمرانی از ســال ۹۵ تا 
سال ۱۴۰۰ خاطرنشان کرد: 3۴ هزار میلیارد 
ریال اعتبار عمرانی سال گذشته برای اجرای 
طرح های عمرانی در این استان جذب شد که 
این منابع مالی هشــت درصد بیشتر از منابع 
مالی جذب شــده در مجموع 6 ســال قبل از 

آن بوده  است.
مخلص الائمــه گفت: 76 طرح عمرانی در 
حوزه سلامت استان مرکزی با شتاب در حال 
انجام اســت که برخی از این طرح ها از زمان 

برنامه ریزی نیز جلوتر است.
وی ادامه داد: بیمارستان فوق تخصصی زنان 
و زایمان اراک یکسال از برنامه زمان بندی شده 
برای بهره برداری جلوتر بوده و با بهره برداری از 
این طرح در آینده نزدیک بیمارستان آیت الله 

طالقانی این شهر از مدار خارج می شود.
اســتاندار مرکزی اظهار کــرد: در صورتی 
که عملیات اجرایی بیمارستان فوق تخصصی 
زنان و زایمان اراک همانند پل سنجان و بقیه 
طرح های عمرانی اســتان انجام می شد، این 
طرح باید بین ســال های ۱۴۲۵ تا ۱۴3۰ به 

بهره برداری می رسید.
مخلص الائمه افــزود: ۲۲ درصد عملیات 
اجرایی این بیمارســتان در مــدت ۱۰ تا ۱۲ 
سال و 7۰ درصد آن در مدت یکسال گذشته 

انجام شده  است.
وی ادامه داد: استان مرکزی در زمینه جهاد 
آبرسانی سال گذشــته در سطح کشور رتبه 
نخســت را به خود اختصــاص داد و به زودی 
مشــکل حجم زیادی از روستاهای استان که 
دچار تنش آبی هستند و شهرهایی که مشکل 

آبی دارند برطرف می شود.
استاندار مرکزی یادآور شد: بر اساس آخرین 
گــزارش اتاق بازرگانی ایران که مبتنی بر ۲۸ 
مولفه در سطح کشور است، استان مرکزی در 
زمینه بهبود فضای کسب و کار رتبه نخست را 
کسب کرده  است که این مهم با تلاش، کوشش 
و همکاری و هماهنگی بخش خصوصی، دولتی 

و فعالان اقتصادی به دست آمده  است.
مخلص الائمه افزود: همچنین استان مرکزی 
سال گذشته در زمینه احیای واحدهای تعطیل 
و نیمه تعطیل رتبه نخست را به خود اختصاص 
داد.وی اظهار کرد: جنگ باد و خورشید با نفت 
آغاز شده و طرف برنده مشخص است و آنهایی 
که در ســمت نفت و گاز بــرای تامین انرژی 
ایســتادند باید موقعیت خود را اصلاح کرده و 

به سمت طرف برنده حرکت کنند.
استاندار مرکزی گفت: نفت در آینده جایگاه 
و نقش خود را به تدریج در حوزه الکتریسیته 

و خودرو را از دست می دهد.
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 خراســان شمالی که نام سرسبزی را به یدک 
می کشــد، هر از چندگاهی با پدیده ریزگردها و 
گردوغبار، چهره اش رو به سیاهی می رود و نفس 

کشیدن در این استان زیبا سخت می شود.
این مهمان ناخوانده امسال زودتر از سال های 
گذشته هوای خراسان شمالی را آلوده کرد و طی 
۲ روز گذشته هوا برای شهروندان بجنوردی ناسالم 

و نفس کشیدن به سختی انجام شد.
حجم آلودگی به حدی بود که مدیریت بحران 
اســتانداری خراسان شمالی اعلام کرد که ادارات 
اســتان امروز یکشنبه را با ۲ ساعت تاخیر آغاز به 

کار کنند.
کارشناســان گرد و غبار را علت مهم آلودگی 
هــوای بجنــورد می دانند و ســنگ شــکن ها، 
کارخانــه آســفالت و صحــرای قره قوم کشــور 
همســایه ترکمنســتان را کانون این هوای آلوده 

معرفی می کنند.
این بیابان که نواحی غربی، مرکزی و شــمالی 
کشور ترکمنستان را در بر می گیرد از دریاچه آرال 
در شمال تا کوهستان های کپه داغ در جنوب و از 
رودخانه آمودریا بیابان قیزیل قوم در شمال شرق 

تا دریای خزر در غرب گسترش دارد.
گفته می شــود در ســرزمین قره قــوم در هر 
کیلومتر به طور میانگین 6٫۵ نفر جمعیت زندگی 
می کنند و بارندگی نیز در آن بسیار کم است به 
طوری که در برخی مناطق هر ۱۰ ســال یک بار 

مقداری باران می بارد.
مدیــرکل حفاظت محیط زیســت خراســان 
شــمالی، ریزگردها عامل اصلی غلظت آلایندگی، 
آلودگی و کاهش کیفیت هوا در بجنورد دانســت 
و گفت: دیروز شــاخص کیفیت هوا در بجنورد به 
طــور میانگین ۱۰6 و در وضعیت ناســالم برای 
گروه های حساس قرار گرفت.رضا شکاریان افزود: 
صبح امروز شــاخص کیفیت هوای بجنورد به 63 
رسید که بر این اساس هوا در وضعیت سالم قرار 

دارد و پیش بینی می شــود تا ظهر امروز کیفیت 
هوای استان بهتر شود.

وی افزود: کاهش بارندگی و وقوع خشکسالی 
ها، رها شدن زمین های کشاورزی بعد از برداشت 
محصــول، کاهش دبی رودخانه ها و یا خشــک 
شــدن بستر آن، پایین آمدن ســطح آب سدها، 
از بین رفتن مراتع و فضای ســبز به دنبال چرای 
بی رویه دام باعث تغییر در بافت خاک شــده که 
با وزش باد گرد و غبار برخاسته از این مناطق به 
آلودگی هوا دامن می زند.مدیرکل حفاظت محیط 
زیست خراسان شــمالی با اشاره به مطالعاتی که 
سازمان محیط زیست در خصوص منشا یابی گرد 
و غبار در اســتان انجام داده است اضافه کرد: در 
جنوب استان حدود ۲۰۰ هزار هکتار کانون گرد 
و غبار در تولید مســتقیم گرد و غبار دخیل است 
که در حوزه اســفراین، گرمه و جاجرم حدود ۱۵ 
هکتار جزو مناطق بحرانی محســوب می شود که 
مســتعد تولید گرد و غبار است.وی با بیان اینکه 
ســهم سنگ شکن ها و کارخانه ها در تولید گرد 
و غبار و آلایندگی هوای بجنورد ۱۵ تا ۲۰ درصد 
برآورد می شود خاطرنشان کرد: تخریب ساختمان 
ها، ســاخت و سازهای جدید، وجود معابر خاکی 
در سطح شــهر باعث ایجاد گرد و غبار بیشتر در 

سطح شهر می شود.
شکاریان با اشــاره به اینکه سرانه فضای سبز 
در وضعیت استاندارد در شهرهای بالای ۵۰ هزار 
نفر، ۱۵ متر مربع اســت گفت: سرانه فضای سبز 
در پی تبدیل باغات و قطع درختان ســطح شهر 
برای ســاخت ساختمان های جدید کاهش یافته 

است که خود دلیلی برای افزایش آلودگی است.
وی در بــاره راهکارهــای کاهش میزان گرد و 
غبار افزود: مدیریت چرای دام، جلوگیری از قطع 
درختــان، جلوگیری از تخریب مراتع و کاشــت 
درختان مقاوم به خشکســالی در مناطق بحرانی 
برای حفاظت از خاک می تواند در کاهش میزان 

گرد و غبار موثر باشد اما به دلیل تغییرات اقلیم و 
کاهش بارندگی نمی توان انتظار داشت که مشکل 

تولید گرد و غبار در استان کاملا مرتفع شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست خراسان شمالی 
درباره اقدامات سازمان حفاظت محیط زیست در 
کاهش میزان آلایندگی صنایع ادامه داد: تعطیلی 
برخی صنایع در روزهایی که میزان آلودگی بالاست 
کمک قابل توجهی در کاهش میزان آلاینده ها می 
کند، همچنین برای کاهش گرد و غبار از احداث 
صنایعی نظیر سنگ شــکن در نزدیکی یا حریم 
شــهر جلوگیری می شود، سنگ شکن ها مکلف 
به استفاده از مه پاش و مصالح مرطوب هستند و 

رعایت آن از دیگر راهکارها در این زمینه است.
وی دربــاره نظارت بــر آلایندگی صنایع بیان 
کرد: مانیتورینگ صنایع فعال در استان به صورت 
برخط و ادواری انجام می شود. صنایع فوق ملزم 
به استفاده از فیلترهای تصفیه کننده هستند، در 
صورت مشاهده تخلف و افزایش میزان آلایندگی 
به این واحدها هشدار های لازم داده خواهد شد و 
در صورت تخلف علاوه بر اینکه نام آنها در لیست 

صنایع آلاینده قرار خواهد گرفت.
براســاس این گزارش در شاخص سنجش هوا 
وضعیــت صفر تــا ۵۰ هوای پــاک، ۵۱ تا ۱۰۰ 
هوای سالم، ۱۰۱ تا ۱۵۰ ناسالم برای گروه های 
حساس، ۱۵۱ تا ۲۰۰ ناسالم برای تمام گروه های 
ســنی، ۲۰۱ تا 3۰۰ خیلی ناسالم و بیش از 3۰۰ 
خطرناک و بحرانی اســت.معاون نظارت و پایش 
اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان شمالی، 
کانون های گرد و غبار در داخل و کشور همسایه 
را عامل اصلی ریزگردهای استان دانست و افزود: 
زمین های کشاورزی رها شده در جنوب استان و 
دشت قره میدان در مانه و سملقان از منابع تولید 
گرد و غبار در اســتان است همچنین دشت قره 
قوم در کشور همسایه ترکمنستان از دیگر کانون 

های ریزگردها محسوب می شود.

کارشناسان گرد و 
غبار را علت مهم 
آلودگی هوای بجنورد 
می دانند و سنگ 
شکن ها، کارخانه 
آسفالت و صحرای قره 
قوم کشور همسایه 
ترکمنستان را کانون 
این هوای آلوده 
معرفی می کنند.

علیرضا حیدری    -  ریزگردها بار دیگر آسمان آبی خراسان شمالی را عرصه جولان خود قرار دادند و باز هم انگشت شماتت به سوی بیابان قره 
قوم ترکمنستان نشانه رفت.

 تنگی نفس مردم خراسان شمالی از 
مهمان ناخوانده

  همکاری های نفتی ایران و امارات توسعه می یابد
 وزیر نفت ایران و وزیر انرژی امارات متحده عربی در حاشــیه هشــتمین ســمینار بین المللی اوپک دیدار و بر گسترش 

همکاری های نفتی ۲ کشور تأکید کردند.
به گزارش از وزارت نفت، جواد اوجی وزیر نفت ایران و سهیل المزروعی وزیر انرژی امارات متحده عربی در حاشیه نخستین 

روز هشتمین سمینار بین المللی سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( در وین دیدار و گفت وگو کردند.
اوجی و مزروعی در این ملاقات و گفت وگوی دوجانبه بر گسترش همکاری های نفتی بین دو کشور تأکید کردند: تجارت 

نفت خام، گاز طبیعی، فرآورده های نفتی و محصولات پتروشیمی از محورهای مذاکره بین دو طرف بود.

  موفقیت دانش بنیان ایرانی در اجرای 
هوشمند پروژه مدیریت پسماند صنایع

یک شــرکت دانش بنیان ایرانی فعال در حوزه 
مدیریت پسماند موفق شد سامانه هوشمند مدیریت 

پسماند صنایع را پیاده سازی و اجرا کند.
به گزارش، سید مجتبی مرتضوی مدیرعامل 
شــرکت دانش بنیان هم اندیشان صنعت مشاور، 
هدف اصلی ایــن مجموعه را ارتقای بهره وری در 
حیطه مدیریت پســماند عنوان کرد و گفت: این 
مجموعه دانش بنیان طرح عظیم مدیریت هوشمند 
پسماندهای پالایشگاهی و پتروشیمی به صورت 
کامــلا مکانیزه را با اســتفاده از روش های بهبود 
فرآیند و ابزارهای مناسب و نرم افزارهای کاربردی 
و استاندارد با دید مدیریت برنامه ریزی منابع سازمان 

)ERP( در دستور کار خود قرار داد.
وی درخصــوص اهمیت و ضــرورت مدیریت 
پسماند خاطرنشــان کرد: مدیریت ذخیره سازی، 
حمل ونقل، دفن و امحاء پسماندهای پالایشگاهی و 
پتروشیمی به ویژه پسماندهایی که در طی عملیات  
اجرایی در واحدهای صنعتی تولید می شوند و به 
دلیل وجود مواد آلی سمی و فلزات سنگین و غیره 
عمدتاً در دسته پسماندهای ویژه و خطرناک جای 

می گیرند، بسیار ضروری است.
این فعال حوزه فناوری ادامه داد: هرگونه حمل 
و نقل، نگهداری یا امحاء غیراصولی این پسماندها 
می توانــد اثرات مخربی را در محیط زیســت و 
کاهش سطح کیفیت زندگی و ایجاد آلودگی در 

بر داشته باشد.
مرتضوی یادآور شــد: لازم است با طرح یک 
سیستم اطلاعاتی مدیریت پسماند و همچنین با 
مدیریت اطلاعات ایستگاه های نگهداری پسماند، 
ماشین آلات حمل و نقل و کنترل تردد آنها، عملکرد 
تولیدکنندگان و پیمانکاران پسماند و روش های 
مدیریت پسماندها، بستری مناسب برای اجرای 
چرخه های بهبود و اقدام اصلاحی در حوزه کاهش 

ریسک های ایمنی و زیست محیطی فراهم شود.
وی به معرفی محصول دانش بنیان این مجموعه 
به منظور مدیریت همه جانبه پسماند تحت عنوان 
نرم افزار جامع مدیریت پســماندهای نفت، گاز، 
پتروشیمی و پالایشگاهی پرداخت و گفت: با مطالعه 
در زمینه فرآیندهای پسماند متوجه شدیم که در 
این صنعت در کشورمان نرم افزار سیستماتیک وجود 
ندارد از همین رو با تحقیق و توسعه نرم افزار جامع 
مدیریت پسماندهای نفت و گاز و پتروشیمی را تولید 

کرده و تاکنون در بیش از ده شهر استقرار دادیم.
مدیرعامل شرکت هم اندیشان صنعت مشاور 
درخصوص ویژگی های این محصول دانش بنیان که 
آن را از نمونه های داخلی و خارجی متمایز می کند، 
تصریح کرد: این نرم افزار ۱3 ماژول )کنترل و برنامه 
ریزی تولیدی( دارد، این درحالی است که برخی از 
این ماژول ها رقیب ندارند و همچنین این محصول 
با کیفیت برتر از نمونه های خارجی، قیمتی بسیار 

پایین تر از آن ها دارد.
براســاس گزارش معاونت علمــی، فناوری و 
 اقتصــاد دانــش بنیــان ریاســت جمهــوری، 
مرتضوی ادامه داد: اســتفاده از این نرم افزار باعث 
شده است که به تمامی مسایل مرتبط با پسماند 
بــه صورت کاملا جزئی نگاه شــود به طوری که 
اطلاعات و داده های مرتبط با پســماند تا رسیدن 
بــه یکی از مراحل بازیافت، تفکیک، پردازش و یا 
بازبابی رها نمی شود و تا حصول نتیجه پیگیری 
و فقط درصورتی که در مراحل عنوان شده جای 

نگیرد، دفع می شود.
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 واحدهای تولیدی با توجیه اقتصادی احیا می شوند
 دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: واحدهای تولیدی راکدی که از توجیه اقتصادی برخوردار هستند؛ احیا خواهند شد.

محمدباقر آقاعلیخانی از برگشت به تولید برخی صنایع باید گذر کرد چون توجیه اقتصادی ندارند ، بیان کرد: برگشت به تولید 
واحدهای صنعتی از سوی ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و همچنین ستاد احیای کشور با جدیت دنبال می شود

وی با بیان اینکه واحدهایی که توجیه اقتصادی دارند با تزریق نقدینگی و رفع موانع به چرخه تولید بازگردانده می شود ادامه داد: 
منابعی در اختیار این ستادها وجود دارد که در مسیر برگشت به کار واحدهای تولیدی استفاده خواهد شد.دبیر ستاد تسهیل و رفع 

موانع تولید کشور همچنین با بیان اینکه صنایع بزرگ سهم بیشتری در حوزه تولید خوزستان دارند.

  هیئت مدیره پتروپالایشگاه شهید 
سلیمانی تعیین شد

 مدیرعامــل شــرکت ملــی پالایــش و 
پخــش فرآورده هــای نفتی از نهایی شــدن 
پتروپالایشــگاه شهید  ترکیب ســهامداران 
 ســلیمانی و انتخاب اعضــای هیئت مدیره

 این طرح خبر داد.
به گزارش از وزارت نفت، جلیل ســالاری 
اظهار داشت: صندوق بازنشستگی صنعت نفت 
)شرکت سرمایه گذاری اهداف( با ۱۵ درصد، 
بانک ملی )گروه توسعه ملی( با ۱۵ درصد، بانک 
رفاه )شرکت آینده سازان رفاه پردیس( با ۱۵ 
درصد، بانک تجارت و ملت هرکدام با 7.۵ درصد 
سهم به عنوان اعضای نهایی ترکیب سهامداران 
 این پروژه انتخاب شــدند و ســهم شــرکت

 ملــی پالایش و پخش فرآورده های نفتی نیز 
۱۰ درصد است.

وی در تشــریح دلایــل تأخیــر در آغاز 
عملیــات اجرایی پــروژه بیان کرد: مســیر 
ثبت شــرکت به دلیل نیاز به مجوز شــورای 
پــول و اعتبــار بــرای پرداخت قدرالســهم 
 بانک ها به عنوان ســرمایه اولیه، دچار مشکل 
شــده بود، بنابراین درخواســت ما به بانک 
مرکزی و شــورای پول و اعتبار برای اعطای 
مجوز به بانک های ســهامدار پروژه ارائه شد 
که این مرحله نیز با فرآیندی زمان بر نهایی و 

مجوز دریافت شد.
معــاون وزیر نفت در امــور پالایش تأکید 
کرد: در ســاختار سهامداری نیز اشکال هایی 
وجود داشت که مشارکت نامه جدید و هیئت 
مؤسس مورد بازنگری قرار گرفت و اساسنامه 
شــرکت اصلاح شد و خوشبختانه امروز همه 
سهامداران قدرالسهم خود را پرداخت کردند 

و ترکیب سهامداران نهایی شد.
ســالاری تصریح کرد: امروز هم جلسه ای 
با ســهامداران پروژه داریم که اعضای هیئت 
مدیره شرکت مشخص شوند؛ اسنادی نیز باید 
به مدارک هیئت مدیره ضمیمه و در سامانه 

ثبت شرکت ها بارگذاری شود. 
پس از آن پیگیری ثبت شرکت و دریافت 
کدثبتــی را انجــام خواهیم داد تــا بتوانیم 
مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره را مشخص 

کنیم.
طرح 3۰۰ هزار بشــکه ای پتروپالایشگاه 
شــهید ســلیمانی نخســتین پروژه صنعت 
نفت در حوزه تلفیق پالایش و پتروشــیمی 
اســت که هدف از احــداث آن، ایجاد ارزش 
در  خام فروشــی  از  جلوگیــری  و  افــزوده 
 جهت هم ســویی با نــگاه دولت و پیش بینی 

سند تحول است.
ایــن پــروژه همچنین نقــش مهمی در 
حوزه تولید و انتقال دانش فنی، اشتغال زایی 
و به کارگیــری توانایی شــرکت های داخلی 
عــلاوه  و  دارد  دانش بنیان هــا  ظرفیــت  و 
 بــر آن فرصــت اســتمرار بــرای حضــور

 صنعــت نفت در بازارهــای جهانی را فراهم 
می کند.

 ایــن طرح همچنین از جملــه اقدام ها و 
برنامه ریزی هــای دولت ســیزدهم به منظور 
ممانعت از واردات بنزین در کشور و تنوع در 
سبد تولیدات محصولات نفتی است که افزون 
بر تولید سوخت، محصولات پتروشیمیایی را 

نیز تولید می کند.

 دست اندرکاران شرکت صنایع پتروشیمی مازندران با 
برنامه ریزی از سه نقطه ساری، نکا و بهشهر حدود ۵۰ تن 
از خبرنگاران رسانه های مختلف گروهی را به محل اجرای 
این صنعت مادر دعوت کرده و به پرسش های خبرنگاران 

پاسخ دادند.
همچنین خبرنگاران پس از نشســت خبری همراه با 
مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی مازندران فاصله محل 
اجرای طرح را تا منطقه حفاظت شــده میانکاله بازدید و 

وضعیت منطقه را بررسی کردند.
ماجرای ساخت پتروشیمی میانکاله در اراضی مرتعی 
حسین آباد بهشهر مازندران که همزمان با سفر هیات دولت 
به مازندران توسط وزیر کشور در بیستمین روز اسفند سال 
۱۴۰۰ کلنگ زنی شد، حاشیه های متعددی به دنبال داشت 
تا جایی که ۲۲فروردین ماه سال ۱۴۰۱ بر اساس دستور 
رییس جمهوری، سرپرست معاونت محیط زیست انسانی 
ســازمان حفاظت محیط زیست در نامه ای به مدیرعامل 
شرکت پتروشیمی امیرآباد مازندران، با اعلام توقف اجرای 
پروژه پتروشیمی میانکاله، صدور مجوز این پروژه را منوط 
به انجام مطالعات تکمیلی و تایید سازمان حفاظت محیط 

زیست عنوان کرد.
از آن جایی که وضعیــت اقلیمی و جغرافیای منطقه 
میانکاله در شــرایطی است که این شبه جزیره کوچک به 
عنوان ذخیره گاه زیســت کره به ثبت رسیده و نه تنها به 
لحــاظ طبیعی توانایی جای دادن صنایع آلاینده ای چون 
پتروشیمی را ندارد، بلکه به لحاظ قانونی نیز امکان ساخت 
چنین سازه هایی وجود ندارد، شخص رییس جمهور دستور 
توقف آن را داده اســت و در ادامه با حضور میدانی معاون 
حقوق عامه و پیشگیری از وقوع جرم دادستانی کل کشور 
درجمع خبرنگاران اعلام شد که پتروشیمی میانکاله فاقد 
مجوز زیست محیطی است و بر همین اساس امکان ادامه 

و اجازه فعالیت ندارد.
تاکنون کارشناســان زیادی تاکید کرده اند که ساخت 
مجتمع پتروشیمی در این منطقه آسیب های محیط زیستی 
فراوانی به همراه دارد و می تواند معیشت و سلامت مردم 

منطقه را به شدت تحت تاثیر قرار دهد.
پتروشیمی مازندران که در فاصله حدود پنج کیلومتری 
تالاب بین المللی میانکاله جانمایی شده به گفته موافقان 
اجرای این پروژه همه مجوزهای لازم برای آغاز عملیات را 
دارد، اما سازمان حفاظت محیط زیست به عنوان دستگاه 

متولی صدور مجوز نهایی ارزیابی زیست محیطی بارها اعلام 
کرد که هنوز مطالعات ارزیابی اثرات زیســت محیطی این 
پروژه اجرا نشده و تا زمان تکمیل مطالعات نیز هیچ گونه 
عملیات عمرانی نباید انجام شــود. تا جایی که مســعود 
عالیخانی سرپرست معاونت محیط زیست انسانی سازمان 
حفاظت محیط زیست ۱7 فروردین در نامه ای به مدیرعامل 
پتروشیمی مازندران تأکید کرد تا پیش از تکمیل مطالعات 
ارزیابی اثرات زیست محیطی از هر گونه عملیات اجرایی تا 
پیش از بررسی ها و ارائه نظریه کارشناسی خودداری شود.

دست اندرکاران شرکت پتروشیمی مازندران مهمترین 
مشکل پیش روی اجرای این طرح را سوء استفاده برخی 
از رسانه های معاند از عنوان منطقه حفاظت شده میانکاله 
عنوان کردند و خطاب به اصحاب رســانه اعلام کردند که 
فاصله محل اجرای کارخانه پتروشیمی با منطقه حفاظت 
شده میانکاله ۴.۵ کیلومتر است و این یعنی به هیچ یک از 
سه مقوله پرندگان، گیاهان و جانوران و آب و هوای منطقه 

آسیب نمی رساند.
مدیر عامل شرکت صنایع پتروشیمی مازندران با توضیح 
این که این شرکت به اسم پتروشیمی گوهر مازندران ثبت 
شده است و اصلا پتروشیمی میانکاله نیست، گفت: ۹۲هکتار 
از زمین حسین آباد با مجوز سازمان حفاظت محیط زیست 
به صورت رسمی در دفترخانه رسمی ثبت و اسناد شهرستان 
بهشهر از سوی نمایندگان منابع طبیعی و آبخیزداری تحویل 

این شرکت به صورت اجاره ۹۹ ساله واگذار شده است.
محمد رمضانی با توضیح این که همه مدارک و مکاتبات 
اداری با وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی مرتبط با این 
طرح را به صورت مکتوب در اختیار تمامی خبرنگاران قرار 
داده شــده است، افزود: ۲۲ مرداد سال ۱3۹۸ درخواست 
ساخت پتروشیمی از ســوی وزیر نفت وقت در مازندران 
مطرح شد و در تاریخ ۱۲شهریور همان سال جذب سرمایه 

گذار از سوی استاندار مازندران مورد تاکید قرار گرفت.
وی ادامه داد: پانزدهم دی ماه سال ۱3۹۹ نیز با ساخت 
صنایع پتروشیمی با هدف تبدیل سالانه ۴۰۰ هزار تن گاز 
طبیعی به پروپیلن از ســوی معاونت برنامه ریزی وزارت 

نفت موافقت شد.
وی با ذکر این نکته که استانداران وقت به دنبال سرمایه 
گذار ساخت پتروشــیمی بودند و با معرفی این زمین در 
منطقه حسین آباد طرح های مطالعاتی زیست محیطی را 
از سرمایه گذار را خواستار شدند، تصریح کرد: این شرکت 

ضمن معرفی طرح های مطالعاتی زیست محیطی و ارایه 
آن به سازمان حفاظت محیط زیست، همه شرایط را طبق 
نامه های امضاء شده از سوی مسوولان وقت وزارت نفت، 
نیرو سازمان حفاظت محیط زیست و نهاد ریاست جمهوری 
که به پیوست تقدیم همه خبرنگاران شده است، گذرانده 
و سپس طی مراسم رسمی با حضور مسوولان ملی کلنگ 

زنی شده است.
وی با بیان این که حتی شــرکت صنایع پتروشــیمی 
مازنــدران مجوز زیســت محیطی چگونگی اســتفاده از 
۲۵میلیون متر مکعب آب مورد نیاز از دریای خزر را با ارایه 
طرح های مطالعاتی از وزارت نیرو دریافت کرده است، اظهار 
داشــت: این شرکت با دانش و فناوری روز با هدف رعایت 
تمامی مقولات زیست محیطی و رفع دغدغه های به حق 
مردم اســتان، کشور و حتی بین المللی وارد این سرمایه 

گذاری شده است.
مدیر عامل شرکت پتروشــیمی مازندران در پاسخ به 
پرسش خبرنگاری مبنی بر اهلیت سرمایه گذار و ابر بدهکار 
بودن بانکی کشور توضیح داد: سرمایه گذار این شرکت اصلا 
بدهکار نیست و با بانک توسعه صادرات که تسهیلات ارزی 

گرفته نیز تسویه شده است.
وی با ذکر این نکته که اکنون پرونده این تسهیلات ارزی 
به دلیل اختلاف حقوقی نســبت به نوسانات قیمت ارز به 
دســتگاه قضایی و دادستانی ارجاع داده شده است، گفت: 
به زودی با تعیین تکلیف شدن اختلاف نوسانات قیمت ارز، 

این مشکل نیز مرتفع خواهد شد.
خبرنگاری در مورد اهلیت و اعتبار سنجی سرمایه گذار 
شرکت پتروشــیمی مازندران نیز سوال کرد که رمضانی 
در پاســخ به این پرســش گفت: اعتبار ســنجی سرمایه 
گذار شرکت پتروشــمی مازندران برای مسوولان ملی و 
اســتانی به تایید و به اثبات رسیده است، چراکه حداقل 
دارایی این ســرمایه گذار با داشتن چندین شرکت معتبر 
 تولیدی و صنعتی در حال کار از جمله تولید فولاد، تولید 
روغن شکوفه، کارخانه سیمان اصفهان، بیش از 3۰ هزار 

میلیارد تومان است.
وی با توضیح این که شــرکت پتروشیمی مازندران در 
بازه زمانی پنج ساله به مرحله بهره برداری خواهد رسید، 
گفت: حدود هفت هزار نفر از زمان شروع ساخت این طرح 
صنعتی مادر به صورت مستقیم و غیر مستقیم مشغول به 

کار می شوند.

وی با ذکر این نکته 
که اکنون پرونده 
این تسهیلات ارزی 
به دلیل اختلاف 
حقوقی نسبت به 
نوسانات قیمت ارز 
به دستگاه قضایی و 
دادستانی ارجاع داده 
شده است، گفت: 
به زودی با تعیین 
تکلیف شدن اختلاف 
نوسانات قیمت ارز، 
این مشکل نیز مرتفع 
خواهد شد.

اکبر محمدی    -    مجوز زیســت محیطی دارد یا ندارد،چرایی از سرگیری فنس کشــی،چگونگی واگذاری۹۲هکتار زمین حسین آباد ازسوی منابع 
طبیعی،اهلیت سرمایه گذار،آلودگی های هوا، زمین و دریا،تعداد اشتغالزایی بومی ها و بکارگیری متخصصان این صنعت ازجمله سوالات خبرنگاران 

درنشست با مدیر عامل،نماینده سهام داران و مشاور محیط زیست شرکت صنایع پتروشیمی مازندران درمحل اجرای طرح بوده است.

پاسخ های صریح سرمایه گذار پتروشیمی مازندران به 
پرسش های ریز و درشت خبرنگاران
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استاندار خوزستان گفت: اداره کل محیط زیست و 
سازمان آب و برق خوزستان نتیجه مطالعات خود را تا 
ماه آینده برای اجرای طرح نیروگاه حرارتی شهرستان 

شادگان ارائه دهند.
به گزارش علی اکبر حسینی محراب چهارشنبه 
در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید خوزستان 
با بیان اینکه به دنبال رفع موانع بر سر راه ایجاد این 

نیروگاه در شادگان هستیم بیان کرد: نیروگاه حرارتی، 
برق مورد نیاز ۲ شرکت فولاد و پتروپالایش شادگان 

را تامین می کند .
وی گفت: این پروژه با موانع زیســت محیطی به 
دلیل قرار گرفتن در حریم تالاب شادگان مواجه است 
که مقرر شد دستگاه های مربوطه در راستای کمک به 

این پروژه نظرات خود را اعلام کنند.

 مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشــاره به اینکه برنامه 
راهبردی توســعه صنعت پتروشــیمی در دولت سیزدهم در حال تدوین 
اســت، گفت: صنعت پتروشــیمی ایران از بالنده ترین صنایع پتروشیمی 
جهان اســت و اصول و استانداردهای علمی و ایمنی در سطح جهانی در 

این صنعت رعایت می شود.
به گزارش از وزارت نفت، مرتضی شــاهمیرزایی امروز )چهارشنبه، ۱۴ 
تیرماه( در هشــتمین همایش ملی پدافند شیمیایی با اشاره به ماهیت و 
حساسیت صنایع نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی اظهار کرد: کوچک ترین 
مورد رعایت نکردن اصول ایمنی یا بی احتیاطی در عملیات و فرآورش برخی 

مواد شیمیایی در این صنایع به حادثه منجر خواهد شد.
وی با بیان اینکه بایــد اهمیتی مضاعف برای اعمال ضوابط و مقررات 
پدافند شــیمیایی در صنایــع نفت و گاز به ویژه صنعت پتروشــیمی در 
پایین دســت آن قائل بود، افزود: شرکت ملی صنایع پتروشیمی از گذشته 
مقررات سختگیرانه ای در مناطق عملیاتی صنعت پتروشیمی اعِمال کرده 
است.مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به تولید حدود ۵۵۰ 
گرید انواع محصول پلیمری و پتروشیمیایی در 7۰ مجتمع فعال پتروشیمی 
کشــور گفت: همه مواد شیمیایی که در صنعت پتروشیمی تولید می شود 

تنها برای کاربردهای صنعتی و پیشرفت و رفاه بشریت است.

شاهمیرزایی با تأکید بر اینکه تولیدات و مجتمع های پتروشیمی هر ساله 
از سوی مجامع بین المللی پایش می شوند، تصریح کرد: صنعت پتروشیمی 
ایران از بالنده ترین صنایع پتروشیمی جهان است و اصول و استانداردهای 

علمی و ایمنی در سطح بین المللی در این صنعت رعایت می شود.
وی ظرفیت نصب شــده صنعت پتروشــیمی ایران را حدود سالانه ۹۲ 
میلیون تنُ دانســت و ادامه داد: صنعت پتروشــیمی ایــران با راهبری و 
سیاســت گذاری شــرکت ملی صنایع پتروشیمی از ســوی هلدینگ ها، 
سرمایه گذاران و ســهامدارانی که همه پایبند به ضوابط و مقررات ایمنی 

هستند، اداره می شود.

۱۰۰ طرح کوچک و بزرگ پتروشیمی در کشور در حال اجراست
معاون وزیر نفت بــا بیان اینکه با وجود تحریم ها و محدودیت ها ۱۰۰ 
طرح کوچک و بزرگ پتروشیمی در کشور در دست اجراست، اظهار کرد: 
ظرفیت نصب شده صنعت پتروشیمی تا پایان برنامه هفتم توسعه به حدود 

۱3۵ میلیون تن در سال می رسد.
شاهمیرزایی تأکید کرد: تمامی شاخص های کمّی و کیفی برنامه هشتم 
توســعه نیز مشخص شده اســت، به طوری که ظرفیت نصب شده صنعت 
پتروشیمی در پایان برنامه هشتم توسعه حدود دو برابر ظرفیت کنونی با 

سبد کاملی از محصولات پلیمری و پتروشیمیایی خواهد بود که در جهان 
شناخته شده است.

وی تصریح کرد: در چنین صنعتی با این عظمت و برنامه های توسعه ای، 
رعایــت پدافند شــیمیایی از جمله اصول و مبانی اولیه ای اســت که در 

برنامه ریزی و اجرای طرح های پتروشیمی به آن توجه می شود.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: چشم انداز ۲۰ساله صنعت 
پتروشیمی که نشان می دهد صنعت پتروشیمی باید به چه سمتی حرکت 

کند و در چه جایگاهی باشد، در حال تدوین است.
شــاهمیرزایی با تأکید بر اینکه برنامه راهبردی صنعت پتروشیمی در 
دولت ســیزدهم در حال تدوین کامل اســت، افزود: بر اساس این برنامه، 
افزون  بر اینکه همه محصولات صنعت پتروشیمی جهان در ایران نیز تولید 
خواهد شــد، برای الزامات ایمنی، پدافند شیمیایی، مسائل بهینه سازی و 
سرمایه گذاری، زنجیره تأمین خوراک، کالا و تجهیزات، همچنین بازارسازی 

برای محصولات نیز برنامه ریزی می شود.
هشــتمین همایش ملی پدافند شــیمیایی به همت ســازمان پدافند 
غیرعامل کشور و مشارکت بخش خصوصی با هدف فرهنگ سازی، ارتقای 
آمادگی و آموزش، معرفی پژوهش ها و فناوری های نوین هوشــمند برگزار 

و از برترین های حوزه پدافند شیمیایی قدردانی شد.

نتیجه مطالعات طرح نیروگاه حرارتی شادگان تا 
یک ماه آینده آماده شود

برنامه راهبردی توسعه صنعت پتروشیمی در حال تدوین است

استاندار خوزستان در ادامه با اشاره به درخواست برخی واحدهای تولیدی در 
استان برای افزایش سهمیه خوراک افزود: مقرر شده است این درخواست در ستاد 
تســهیل کشور مورد بررسی قرار گیرد تا شرایط برای افزایش سهمیه مواد اولیه 

برخی صنایع استان فراهم شود.

حسینی محراب با تاکید بر ایجاد شعبه ی بورس کالا در استان اظهار کرد: نیاز 
است برای تامین خوراک صنایع بزرگی همچون پتروشیمی ها و فولاد امتیاز ویژه ای 

به استان داده شود تا امکان تامین مواد اولیه در خوزستان را داشته باشند.
مدیر کل حفاظت محیط زیست خوزستان در خصوص طرح احداث نیروگاه 
حرارتی فولاد شادگان باین کرد: جانمایی این طرح درون تالاب شادگان انجام شده 

که پناهگاه حیات وحش و موجودات زنده زیادی است.
داوود میرشکاری افزود: اجازه تاسیس به این طرح داده نشده و در شورای عالی 

محیط زیست باید بررسی و رای داده شود.
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی اهواز در ادامه این نشســت 
بیان کرد: اغلب کارخانه هایی که در استان وجود دارند فرسوده و قدیمی هستند، 
به عنوان مثال کارخانه قند اهواز که در شرایط بسیار سخت به بخش خصوصی 
واگذار گردید و مدیریت آن به بانک سپرده شد که متاسفانه بانک نیز نتواست این 

شرکت را به درستی مدیریت کند.
محمد جواد امانی افزود: متاســفانه در مواردی مدیران بی تخصص از ســوی 
بانک ها برخی شرکت ها را اداره می کنند که در نهایت باعث از هم پاشیده شدن 

شرکت می شوند.
وی با بیان اینکه کارخانه های فرســوده ســود اقتصادی ندارند ادامه داد: این 
نمونه کارخانه ها باید بازسازی و یا جمع آوری شوند تا باعث ضربه زدن به اقتصاد 

و تولید نگردند.
در این نشست مشکلات شرکت های لوله سازی ماهشهر، روغن کشی نوید خلیج 

فارس، گروه ملی فولاد و قند و تصفیه شکر اهواز بررسی شد.
پروژه نیروگاه حرارتی شادگان با هدف تامین برق مورد نیاز شرکت فولاد این 

شهرستان طراحی شده است.
شرکت فولاد شادگان یکی از هشت طرح مهم فولاد کشور است که در ۲ فاز و در 
مساحت ۲۵6 هکتار ساخته شده و سالانه ۸۰۰ هزار تن شمش فولادی تولید می کند.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول : دکتر مریم رباط 

قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 
زیر نظر شورای سیاست گذاری 

سردبیر : رضا مظفری  
صفحه آرا : محمود بابایی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک 6۱

متاسفانه در مواردی 
مدیران بی تخصص از 
سوی بانک ها برخی 
شرکت ها را اداره 
می کنند که در نهایت 
باعث از هم پاشیده 
شدن شرکت می شوند.


